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Az  Országgyűlésről  szóló  2012.  évi  XXXVI.  törvény  28.  §-ának  (4)  bekezdése  alapján  „Az
alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi  szakdolgozók  bérhelyzetének  és
munkakörülményeinek javításáról” címmel a mellékelt határozati javaslatot kívánom benyújtani. 



...../2020. (.....) OGY határozat 

Az alapellátásban tevékenykedő egészségügyi szakdolgozók bérhelyzetének és
munkakörülményeinek javításáról

Az Országgyűlés – az alapellátásban tevékenykedő egészségügyi szakdolgozók bérhelyzetének és
munkakörülményeinek javítása érdekében – a következő határozatot hozza:

1. Az Országgyűlés felkéri a Kormányt, hogy a lehető legrövidebb időn belül alakítson ki olyan jogi
szabályozást, amely biztosítja, hogy az alapellátásban tevékenykedő egészségügyi szakdolgozók az
egészségügyi bértábla hatálya alá tartozzanak, valamint az őket megillető munkabért, bérpótlékot,
illetményt és minden egyéb juttatást közvetlenül a Nemzeti Egészségbiztosítási Alapkezelő fizesse
ki számukra.

2. Az Országgyűlés felkéri továbbá a Kormányt, hogy a lehető legrövidebb időn belül alakítson ki
olyan  jogi  szabályozást,  amely  biztosítja  az  alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi
szakdolgozókat foglalkoztató munkáltatók aktívabb munkaügyi hatósági ellenőrzését.

3. Ez a határozat a közzétételét követő napon lép hatályba.
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Általános indokolás

Magyarországon jelenleg nem egységes az egészségügyben dolgozó szakemberek bérezése. Az
alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi  szakdolgozók  nem  tartoznak  az  egészségügyi
bértábla  hatálya  alá,  így  bérük  jelentősen  eltérhet  a  szakellátásban  dolgozó  kollegáik
javadalmazásától,  valamint  sok  esetben  alacsonyabb,  mint  a  garantált  bérminimum.  Az
alapellátásban dolgozók egy része a 20 000 Ft összegű ún. szakdolgozói bérkiegészítést sem
kapja  meg,  emellett  béren  kívüli  juttatásokban  és  cafeteriában  sem  részesülnek.  Az
egészségügyben  dolgozók  e  csoportja  sok  esetben  kénytelen  saját  zsebből  biztosítani
munkaruháját,  valamint  a  kötelező kamarai  tagdíjat  is  maguk fizetik.  Megjegyezni  kívánom,
hogy az  új  koronavírus  elleni  küzdelemben  a  legtöbbször  maguknak  kellett  biztosítaniuk  a
szükséges  védőfelszerelést  is.  Az  alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi  szakdolgozók
hosszú évek óta nem kaptak az állami szférában tapasztalható mértékű fizetésemelést, valamint a
szakdolgozói béremelésből, illetve bérrendezésből is kimaradtak.

Az  alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi  szakdolgozók  körében  jelen  helyzetben  –
különösen  az  alacsony  bérek,  a  rendezetlen  viszonyok,  valamint  az  előírt  kötelezettségek
következtében  –  sok  a  pályaelhagyó,  továbbá  a  fiatal  korosztály  számára  nem  vonzó  az
egészségügy e szegmense, így folyamatos az elöregedés.

Megjegyezni kívánom továbbá, hogy a nehézkes helyettesítés miatt az alapellátásban dolgozók
számára  sok  esetben  nincs  kiadva  az  őket  egyébként  törvény  szerint  megillető  szabadság.
Álláspontom  szerint  az  alapellátásban  tevékenykedő  egészségügyi  szakdolgozókat  megillető
szabadság  jogszerű  kiadását  az  aktívabb  munkaügyi  hatósági  ellenőrzés  elősegítené,  így
javaslom olyan jogi szabályozás kialakítását, amely ezt biztosítja.

Fentiek orvoslása, valamint az alapellátásban tevékenykedő egészségügyi szakdolgozók anyagi
és erkölcsi elismerése érdekében javaslom olyan jogi szabályozás kialakítását, amely biztosítja,
hogy az  egészségügyi  szakdolgozók  nevezett  csoportja  az  egészségügyi  bértábla  hatálya  alá
tartozzon,  valamint  az  őket  megillető  munkabért,  bérpótlékot,  illetményt  és  minden  egyéb
juttatást közvetlenül a Nemzeti Egészségbiztosítási Alapkezelő fizesse ki számukra. Kiemelem,
hogy a Magyar Egészségügyi Szakdolgozói Kamara Országos Elnöksége rendkívüli  ülésének
50/2020. (10.04.) számú határozata szerint „jogos igény az alapellátásban dolgozó szakdolgozók
részéről, hogy az egyszeri illetménykiegészítéshez hasonlóan ők is az egészségügyi bértábla alá
tartozzanak”.
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